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prázdniny skončily, začal nový školní 
rok, který jsme tradičně zahájili společ-
nou fotografií našich prvňáčků u javoru
před školou. Letní počasí však pokraču-
je, a tak práce na výstavbě komunitního 
domu mohou úspěšně pokračovat. Byl 
zveleben hřbitov u dřevěného kostelí-
ku. U obchůdku na Novém světě byla 
vybudována zpevněná plocha určená 
pro stání automobilů klientů a prove-
dena byla celá řada malých vylepšení, 
která činí naši obec ještě krásnější. Zde 
je opět potřeba pochválit spoustu na-
šich občanů, kteří pečlivě udržují svoje 
zahrádky či prostranství na sídlišti. Do 
konce roku nás čeká ještě jedna inves-
tiční akce. Je to rekonstrukce chodníku 
včetně výměny kanalizace na ulici Bě-
lehradská v úseku od Dělnického domu 
k evangelickému hřbitovu. Při této akci 
bude potřebná součinnost dodavatele  
s majiteli rodinných domků v této lo-
kalitě, neboť výměna kanalizačního 
potrubí bude prováděna za plného pro-
vozu kanalizačního řádu. Věřím, že vše 
bude zrealizováno ku prospěchu všech 
zúčastněných a centrum naší obce bu-
de opět vylepšeno.

Na závěr přeji všem čtenářům Al-
brechtických listů hezký zbytek léta ve 
zdraví a všeobecné spokojenosti. 

JINDŘICH FEBER, starosta obce

Vážení spoluobčané,

RADA OBCE

za období od 6. 6. 2024 do 1. 8. 2024  
projednala např.:

 schválení rozšíření služby Senior taxi o lokality Horní  
Sucha a Orlová,
 stanovení úplaty za vzdělání s účinností od školního roku 
2024/2025 v mateřských školách ve výši 500,-Kč/měsíc/dítě 
a ve školních družinách ve výši 200,-Kč/měsíc/dítě,
 rozhodnutí o odstranění nevyhovujícího obecního mobi-
liáře u bytového domu čp. 435, ul. Středová a zajistit jeho 
částečnou náhradu na veřejném prostranství na par. č. 210 v 
k. ú. Albrechtice u Českého Těšína,
 souhlas s navýšením kapacity ve školní družině – Základ-
ní škola a mateřská škola s polským jazykem vyučovacím 
Albrechtice, Školní 11, 735 43 Albrechtice, okres Karviná, 
příspěvková organizace z počtu 25 na 40 žáků, s účinností 
od 1.9.2024,
 schválení přidělení veřejné zakázky na služby s názvem 
„Přechod ul. Životická (8017) – projektová dokumentace“ 

vybranému dodavateli, kterým je společnost RH PARTNER 
ENGINEERING s.r.o., jehož nabídková cena ve výši 511.000,-
-Kč bez DPH byla ve výběrovém řízení shledána jako ekono-
micky nejvýhodnější. 

ZASTUPITELSTVO OBCE

dne 18. 6. 2024 projednalo např.:
 informace o přípravě a postupu investiční výstavby v obci 
za 1 – 5/2024.

Usnesení z jednání Rady obce Albrechtice a Zastupitel-
stva obce Albrechtice jsou k dispozici na webových 

stránkách obce www.obecalbrechtice.cz
Na webových stránkách obce Albrechtice jsou zveřejňová-

ny mimo programu jednání Zastupitelstva obce Albrechtice 
i všechny materiály, které jsou na tato jednání předkládány: 
www.obecalbrechtice.cz, záložka Obec Albrechtice, sekce 
Zastupitelstvo obce, Materiály k projednávání (materiály 
jsou zveřejněny pod datem příslušného jednání ZO)

JARMILA ZATLOUKALOVÁ, tajemnice

MATRIČNÍ UDÁLOSTI
Prosíme občany, u kterých nastala v rodině matriční událost:  narození dítěte  uzavření manželství  změna jména 
či příjmení  úmrtí, aby tuto skutečnost nahlásili na matriku Obecního úřadu Albrechtice, (1. patro). Děkujeme.  

IVETA CHODUROVÁ, matrikářka



TRADIČNÍ ROZSVÍCENÍ 
VÁNOČNÍHO STROMEČKU 

SE USKUTEČNÍ DNE 30. 11. 2024

K zvyklostem již patří rozsvěcování vánočního stromečku. 
Srdečně zveme opět před budovu obecního úřadu. Nebudou 
chybět vánoční perníčky, svařené víno, punč nebo koláče i ně-
co k zakousnutí. Hudební vystoupení je již také připraveno 
např. v podání pana Jiřího Erlebacha. Pro děti opět mikuláš-
ská nadílka. 

KATEŘINA MELIŠOVÁ, referentka kultury

 ALBRECHT      CKÉ
LIS T Y 3co nás zajímá



Informujeme občany, kteří ještě neuhradili místní poplatek ze 
psů nebo místní poplatek za obecní systém odpadového hos-
podářství (ODPADY) za rok 2024, aby tak učinilico nejdřív.

ODPADY
500,-Kč/osoba/rok

Poplatek za odpady byl splatný do 30. 6. 2024.

PSI
200,- Kč za jednoho psa, 300,- Kč 

za druhého a každého dalšího psa téhož držitele 

Poplatek za psa byl splatný do 30. 4.2024.

        QR platba ODPADY:                               QR platba PSI: 

Poplatky je možno uhra-
dit hotově v pokladně 
obecního úřadu, a to v 
přízemí (pokladna, maje-
tek) nebo v prvním patře 
(matrika) hotově a také 
formou bezhotovostního platebního styku 
– tedy platební kartou, nebo bankovním 
převodem na číslo účtu: 1721599329/0800. 
Specifický symbol pro odpady: 7337.Speci-
fický symbol pro poplatek ze psů:1341.Do 
zprávy pro příjemce je nutné uvést jméno 
a příjmení všech osob, za které je poplatek 

hrazen, číslo popisné, popřípadě po telefonické domluvě na 
tel. čísle: 596 428 448, kl. 13 přidělený variabilní symbol.

Celé znění Obecné závazné vyhlášky obce Albrechtice  
o místním poplatku za obecní systém odpadového hospodář-
ství (poplatek za odpad) a Obecně závazné vyhlášky obce 
Albrechtice o místním poplatku ze psů (poplatek za pejska) 
najdete na stránkách www.obecalbrechtice v sekci „Právní 
předpisy obce Albrechtice“.

Upozorňujeme občany, aby si zkontrolovali, zda svou po-
platkovou povinnost splnili za rok 2023 i předešlé roky. Ne-
splněním poplatkové povinnosti může být nařízena exekuce.

KORNELIA KAPIASOVÁ, 
referentka místních poplatků poplatky@obecalbrechtice.cz

INFORMACE PRO OBČANY

Místní poplatky pro rok 2024

Mozek malých dětí se vyvíjí neobyčej-
nou rychlostí. Prvních 1 000 dní živo-
ta dítěte se někdy označuje jako „okno 
možností“. Co dítě v tomto období vní-
má a zažívá, významně ovlivní jeho dal-
ší život. A právě na maximální podpo-
ru dětí v nejranějším dětství cílí služba 
RANÁ PÉČE.

V období do tří let jsou kompenzační 
možnosti mozku tak obrovské, že umož-
ňují nejlépe rozvinout náhradní me-
chanismy i u těch dětí, které mají v ně-
které oblasti vývoje určitý hendikep. U 
nejmenších dětí je škoda každého dne, 
kdy dítě nezískává vhodné podněty 
a nemůže se rozvíjet. 

Profesionální pomoc rané péče
Na odbornou podporu dětí se zrako-

vým postižením nebo s ohroženým vý-
vojem v raném věku, tedy od narození 
do 7 let, se zaměřuje ostravská pobočka 
Společnosti pro ranou péči. Pracovnice 
rané péče dojíždějí za rodinami domů 
v celém Moravskoslezském kraji a uka-
zují rodičům, jak co nejvíce podpořit 
vývoj dítěte. Přivezou vhodné pomůcky 
a hračky, které rodině zapůjčí, doporučí, 
jak s dítětem komunikovat, jak upravit 
domácí prostředí. Jsou podporou pro ro-

diče: vyslechnou, poradí, nasměrují na 
další odborníky. Pomůžou zorientovat 
se v nové situaci a poskytnou potřebnou 
podporu tak, aby rodina situaci po na-
rození dítěte se zrakovým hendikepem 
zvládla a mohla žít naplněný a co nejra-
dostnější život. Služba raná péče je pro 
rodiny bezplatná.

„Raná péče nám pomohla v mnoha 
směrech. V první fázi, když začínáte 
svou cestu s dítětem, které má nějaké 
zdravotní limity nebo vyšší potřeby, oce-
níte hlavně konkrétní pomoc od rané pé-
če, jako jsou praktické rady, jak s dítětem 

pracovat. Může se jednat o ukázky zra-
kové stimulace, ergoterapie, půjčování 
pomůcek, informace ohledně možnosti 
finanční podpory, jako je třeba příspěvek 
na péči nebo podpora různých nadací. 
Výhoda je, že poradkyně mají velmi ši-
roký záběr a zkušenosti z různých ro-
din a dokážou vám ukázat možný směr 
tam, kde hledáte a tápete,“ komentuje 
maminka, která ranou péči využívala. 
A dodává: „Když se člověk vyhrabe ze 
všech praktických starostí, pořád mu zů-
stanou tíživé a bolestivé myšlenky, které 
není čas probrat s lékaři, není chuť pro-
bírat s přáteli a není síla probírat s nej-
bližšími. Tady je pak skvělé, když přije-
de poradkyně, která vaše dítě zná a ví, 
o čem mluvíte. Nebude před vámi mávat 
diagnózami a tabulkovými prognózami 
jako lékař, ale ani nebude předstírat, 
že žádný problém vlastně neexistuje, že 
dítko je přece šikovné, jak to říká jeho 
babička. A i za tu možnost chápajícího 
a upřímného sdílení patří poradkyním 
rané péče velký dík.“

Máte-li pochybnosti o správném vý-
voji vašeho dítěte a chcete se poradit, 
všechny potřebné kontakty naleznete 
na www.ranapece.cz/ostrava.  (r)

Proč je v životě dítěte důležitých prvních 1 000 dní
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 Strážníci odchytili nebo jim bylo ob-
čany předáno 8 volně pobíhajících psů. 
Podle evidence nebo místní znalosti byli 
psi majitelům vráceni a přestupky řeše-
ny ve zkráceném řízení. Psi, u kterých 
nebylo možno zjistit majitele, byli pře-
dáni odchytové službě a převezeni do 
útulku. Žádáme tímto majitele psů, aby 
ve vlastním zájmu nahlásili čísla čipů 
do evidence psů na OÚ Albrechtice. 
 Dne 05.06.2024 v 05.15 hodin telefo-
nicky oznámila výpravčí ČD Albrech-
tice, že ve vestibulu nádraží ČD se na-
chází neznámý muž „bezdomovec“ a 
nechce místo opustit. Hlídka OP na mís-
tě zjistila lustrací pana D.S. z Cieszyna 
(PL), který následně opustil vestibul ČD 
a z místa odešel. 
 Dne 12.06.2024 od 16.10 hodin pro-
váděna asistence PČR na ulici Nádražní 
při střetu osoby s osobním vlakem. 
 Dne 06.07.2024 v 23.25 hodin tele-
fonicky oznámila F.V. z Havířova, že v 
areálu Dělnického domu leží na trávě 
neznámý muž. Hlídka OP po příjezdu  
zjistila, že dotyčný K.T. je z Albrechtic. 
Muž byl probuzen a posléze odešel do 
místa svého bydliště. 
 Dne 12.07.2024 v 01.10 hodin při 
kontrolní činnosti v centru obce uslyše-
la hlídka OP neznámý hluk vycházející 
od ulice Kostelní. Hlídka se vydala tím-
to směrem a zde zjistila dva mladíky, 
přičemž jeden z nich ohýbal dopravní 
značku. Hlídka k mladíkovi přiběhla a 
vyzvala jej „Jménem zákona, zanechte 
svého protiprávního jednání“. Mladík 
byl agresivní a vulgární, tak byly pou-
žity donucovací prostředky, a to hmaty 
a chvaty a přiložení služebních pout. 
Dále bylo zjištěno, že mladík vykazu-
je známky opilosti. Místní znalostí byl 
rozpoznán K.M. z Albrechtic. Druhý 
mladík byl bratr K.M. z Havířova, kte-
rý se legitimoval občanským průka-
zem a potvrdil totožnost osoby, která 
poškozovala dopravní značení. Jelikož 
byl K.M. agresivní a v podnapilém sta-
vu, byl převezen služebním vozidlem 
na protialkoholní záchytnou stanici 
do Karviné. Zde se podrobil dechové 
zkoušce na alkohol s výsledkem 2,07 
promile a byl předán k vystřízlivění. 
Taktéž mu bylo předáno předvolání k 

dořešení přestupku. Z důvodu, že se 
K.M. na předvolání nedostavil a ani se 
nijak neomluvil, postoupila OP celou 
záležitost k dořešení ke Správnímu or-
gánu obce Albrechtice. 
 Dne 17.07.2024 v 12.29 hodin telefo-
nicky oznámil T.P. z Albrechtic, že se 
právě nachází u své garáže a zjistil roz-
střihaný plot za garáži. Hlídka OP po pří-
jezdu na místo zjistila danou skutečnost 
a doporučila věc oznámit na PČR. Hlíd-
ka zůstala na místě do příjezdu hlídky 
PČR Těrlicko, která si věc převzala. 
 Dne 18.07.2024 v 18.20 hodin během 
služby byla nalezena před služebnou 
OP černá peněženka s doklady na jmé-
no H.R. z Českého Těšína. Majitel byl 
vyrozuměn prostřednictvím hlídky MP 
Český Těšín a peněženka s doklady pře-
dána oproti podpisu. 
 Dne 03.08.2024 v 08.54 hodin telefo-
nicky oznámil D.L. z Albrechtic, že zjis-
til na zahradě ve svém bazénu utopenou 
srnu. Bylo mu sděleno, že hlídka OP vy-
rozumí myslivce. Obratem byl telefonic-
ky vyrozuměn myslivec a ten sdělil, že 
se telefonicky spojí s oznamovatelem a 
domluví na postupu. 
 Dne 09.08.2024 v 11.50 hodin telefo-
nicky oznámil K.P. z Ostravy, že nalezl 
ve vlaku doklady s peněženkou na jmé-
no R.I. z Albrechtic. Žádá o vyrozumění 
jmenované. Hlídka OP vyrozuměla ma-
jitelku peněženky a předala jí telefonní 
kontakt na nálezce. 

 Dne 13.08.2024 v 12.26 hodin tele-
fonicky oznámil dozorčí PČR Těrlicko, 
že pohřešují B.A. z Albrechtic a žádá o 
spolupráci při pátrání. Posléze oznámi-
la hlídka PČR Těrlicko, že dotyčnou již 
nalezli bez známek života v korytě řeky 
Stonávky na ulici Pasecké. Hlídka OP 
usměrňovala dopravu na křižovatce ulic 
Hlavní a Pasecká. 
 Dne 16.08.2024 v 21.48 hodin tele-
fonicky oznámil J.L. z Albrechtic, že po 
ulici Životická v části Pacalůvka se ve vo-
zovce pohybuje neznámá žena, která je 
podnapilá a ohrožuje bezpečnost silnič-
ního provozu. Hlídka OP pojížďkou na 
místě nalezla na vozovce poházené věci 
(ručník, plavky, peněženku s doklady na 
jméno B.M. z Albrechtic). Hlídka dále pá-
trala po ženě v okolí vozovky, kterou ná-
sledně spatřila jít po cestě. Hlídka jí chtě-
la předat nalezené věci, ale žena začala 
před hlídkou utíkat a schovala se v trávě. 
Hlídka ženu dostihla, a ta začala hlídce 
vulgárně nadávat a byla agresivní. Bylo 
zjevné, že je pod vlivem alkoholu. Stráž-
níci se snažili ženě domluvit, ale ta zača-
la vyhrožovat, že skočí pod auto a že se 
bude samopoškozovat, hystericky křičela 
a plakala. Po neúspěšné výzvě „Jménem 
zákona“, aby upustila od agresivního a 
vulgárního jednání, byly použity donuco-
vací prostředky hmaty a chvaty, a přivo-
lána RZS, která si ženu převzala k lékař-
skému vyšetření do nemocnice Havířov. 

vrch. insp. DANIEL WRÓBEL, 
velitel OP Albrechtice

OBECNÍ POLICIE ZASAHUJE

Za poslední tři měsíce bylo strážníky OP přijato 

od občanů 22 oznámení, řešeno 13 přestupků na 

úseku silničního provozu. 

OBECNÍ POLICIE ALBRECHTICE

Kostelní 547
735 43 Albrechtice

723 235 691
Velitel OP: 723 235 693

e–mail: policie@obecalbrechtice.cz
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Když jsme před 10 lety poprvé do Al-
brechtic pozvali Kinematograf bratří 
Čadíků, netušili jsme, že tato tradice 
přetrvá tak dlouhou dobu. A jsme moc 
rádi. Ve spolupráci s obcí jsme i letos 
realizovali promítání 4 českých filmů.
Diváci, kteří dorazili do hospůdky U Du-
bu, viděli filmy Lítá v tom, Nikdy neříkej
nikdy, Máme, co jsme chtěli a pohádku 
Princezna na hrášku. V příjemném pro-
středí hospůdky letošní kinematograf 
navštívilo asi 250 diváků a na charitativ-
ní projekt Konto Bariéry bylo vybráno 

11.239 Kč, které budou použity na po-
moc lidem s handicapem.

Letní kino si v Albrechticích našlo 
mnoho diváků, a proto bychom Vám 
rádi nabídli i „zimní“ projekce v sále 
Dělnického domu. Pokud máte nějaký 
tip na dobrý film, který by si v Albrech-
ticích našel své diváky, napište nám na 
spolkový mail spa2015@post.cz, nebo 
prostřednictvím Facebooku a Instagra-
mu. 

Za Spolek přátel Albrechtic 
HELENA MARKOVÁ

Díky podpoře Moravskoslezského kraje z projektu Zdravé 
stárnutí v MSK jsme nejen pro seniory připravili Den zdraví, 
který se bude konat v sobotu, 12.10.2024 od 10 do 15 hodin. 

Pořádáme ho v souvislosti se Dnem seniorů, který připadá na 
1.10.2024. Do programu dne zdraví se aktivně zapojí odborníci 
z havířovské nemocnice, kteří povedou přednášky na témata 
Zdravý životní styl, Péče o duševní zdraví, Rizikové zdravot-
ní faktory. Po celou dobu akce budou k dispozici stanoviště 
funkční diagnostiky a poskytnuta možnost konzultace podle 
naměřených hodnot. Proběhne také ukázková lekce zdravot-
ního cvičení s „naší“ fyzioterapeutkou Ladou Červenkovou.  
V sále budou připraveny workshopy pro procvičení jemné 
motoriky a také stánky prezentující produkty zdravé výživy.  
K této akci se přidá i restaurace v Dělnickém domě, kde si 
budou návštěvníci moct vybrat ze zdravého menu.

Účast na všech přednáškách a využití funkční diagnostiky 
je pro návštěvníky zcela zdarma.

Přesný časový harmonogram přednášek a workshopů bude 
uveden na našich webových stránkách, Facebooku a Instagra-
mu spolku a také na vývěskových tabulích v polovině září.

Za Spolek přátel Albrechtic HELENA MARKOVÁ

12.10.2024 – Den zdraví v Albrechticích

Hledáme patrony 
opravené kapličky
Už v minulých Albrechtických listech 
jsem psala o krásném příběhu, který se 
pojí s kapličkou na Pacalůvce, ale také o 
tom, že se letos podaří kapličku opravit. 
Dostane novou střechu, bude opravena 
zvenku i vevnitř. Opravu zrealizuje fir-
ma W8, která působí i v Albrechticích 
na Bělehradě a opravu provede na své 
náklady, za což velmi děkujeme. Do 
opravené kapličky máme šanci získat i 
nějaký pěkný inventář. Kaplička bude 
vysvěcena, ale o tom více v příštích Al-
brechtických listech. A aby nám dlou-
ho vydržela hezká, hledáme lidi, kteří 
se ujmou pravidelné péče o kapličku. 
Jaká je představa? Občas zkontrolovat, 
vymést listí a jehličí, občas přinést kvě-
tiny. Pokud byste měli zájem stát se ta-
kovým patronem, prosím napište nebo 
zavolejte, tel.: 728306879 nebo e-mail:
spa2015@post.cz. 

Za Spolek přátel Albrechtic 
HELENA MARKOVÁ

10 let Kinematografu 
v Albrechticích
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Události z naší mateřské školy

V měsíci červnu proběhlo již tradiční pasování předškolá-
ků na školáky v Dělnickém domě. Kouzelnické show s 

princeznou si pro děti a jejich rodiče připravila p. Vozniako-
vá Radana,která symbolicky předala nové školáky p. učitelce 
1.třídy p. Mgr. Demelové Ingrid. Dětem se akce velice líbila a 
už se těší do školy. 

Ke Dni dětí proběhlo na fotbalovém hřišti v Albrechticích 
pod vedením pana Lukáše Hawláska a jeho kolegů spor-

tovní dopoledne. Pro děti byly připravené závodivé sportov-
ní aktivity a míčové hry, měly možnost si obléknout dresy a 
zahrát fotbal. Dětem se sportování  velmi líbilo, dopoledne 
si užily.

Závěr roku jsme zakončili s „Hopsalínem“ se svým zábav-
ným programem „Broučci,“ který se konal na zahradě MŠ. 

Děti se rozloučily se školkou tanečky, soutěžemi, bublinkovou 
show a balónky. Počasí nám přálo a dopoledne jsme si všichni 
parádně užili.

Tak jako každý rok i letos jsme oslavili Den dětí návštěvou 
„JOJO PARKU“ v Ostravě. Děti během dopoledne zdolá-

valy různé atrakce, skákaly na trampolínách, jezdily na od-
rážedlech, prostě si ten svůj svátek parádně užily. Těšíme se 
zase příští rok.  

 

(r)

Policisty v současné době zaměstná-
vá zvýšený počet poškozených, kteří 
se díky své důvěřivosti a neopatrnosti 
stanou obětí kybernetického podvodu. 
Přikládáme případ hovořící za všechny 
obdobně podvedené poškozené osoby, 
které si nesou stejné znaky skutkové 
podstaty trestného činu podvodu. 

Neznámý pachatel využil omylu po-
škozeného, který se přihlašoval do inter-
netového bankovnictví Fio banky přes 
webové stránky, přičemž byl přesměro-
ván na další již podvodné internetové 
stránky, kdy 2x po sobě zadal své přihla-
šovací údaje včetně autorizačního kódu, 
který obdržel na svůj mobilní telefon. Při 
následné kontrole internetového ban-
kovnictví zjistil, že na jeho účtu byly pro-
vedeny odchozí transakce na cizí účty v 
částkách 77.183,-Kč a to opakovaně, na-
čež celková škoda činila 231.527,- Kč.

Pachatelé se při těchto útocích snaží 
překonávat zejména lidský faktor a to 

pod nejrůznějšími legendami. Využíva-
jí nátlaku, strachu, časové tísně pro zá-
chranu peněz či nepozornost oběti.

Abychom předešli těmto nepříjemnos-
tem, nepodceňujte prevenci! Dohledat 
pachatele je mnohdy komplikované. Při 
zjištění hackerských útoků zvažte insta-
laci antivirových programů a aplikací. 
Podvodnou stránku můžete najít rovněž 
na serveru Hoax.cz. V případě, že dojde 
k napadení Vašeho bankovního účtu, 
neostýchejte se kontaktovat Policii ČR. 
 POZNEJ svého nepřítele. Seznamuj 
se s aktuálními hrozbami a trendy v on-
line podvodech.
 Nikdy se nenech od pachatele do ni-

čeho tlačit a vše si pečlivě PROMYSLI.
 PŘEDVÍDEJ. Jakmile je zpráva, e-
-mail, SMSka, nebo telefonát neočeká-
vaný, tak je podezřelý.
 Vždy se ZAMYSLI nad tím, kam vy-
pisuješ citlivé údaje, nebo přeposíláš 
peníze.
 Když si nejsi absolutně jistý, tak vždy 
raději vše OVĚŘ jinou cestou.
 PAMATUJ si, že pachatel dokáže 
napodobit jakékoliv tel. číslo, či e-mai-
lovou adresu.
 Nikdy NEUMOŽŇUJ vzdálený pří-
stup do svého zařízení nikomu, komu 
zcela nedůvěřuješ.
 NEDÁVEJ kupujícímu na inzertních 
portálech citlivé údaje z tvé platební 
karty, nepotřebuje je. 

Jednou z kampaní policie ČR, která 
se zabývá kyber bezpečnosti nese název 
#nePINdej! 

Další informace a cenné rady nalez-
nete na stánkách www.kybertest.cz.  (r)

Kyberkriminalita je stále horkým tématem
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...byl nejen ve znamení písemek  
a zkoušení, ale také jsme si jej ve 
škole zpestřili, aby nám to rychle 
uteklo do letních prázdnin.

A proto Žákovská rada vyhlásila PLÁ-
ŽOVÝ DEN, kterého se zúčastnili 

všichni žáci od 1. až po 9. třídu. Letní 
atmosféra byla úžasná, po škole jsme 
chodili nalehko: v plážovém oblečení, 
šortkách, tílkách a někteří odvážlivci 
přímo v plavkách! Nechyběla ani vý-
bava pro letní, vodní a plážové sporty 
v podobě potápěčských brýlí, šnorchlů 
a ploutví, nafukovaček, plaveckých po-
můcek apod. Všichni jsme si to náram-
ně užili a trochu jsme ty prázdniny ale-

spoň o jeden den přiblížili. Žáci svými 
outfity soutěžili o nejpočetnější třídu,
za což malí žáčci dostali sladkou od-
měnu a velcí žáci pak získali další body 
do Celoškolní soutěže, která byla v den 
vysvědčení vyhodnocena a třídám byly 
předány diplomy s atraktivní finanční
odměnou, kterou věnoval spolek RaŠ.

Poslední týden školního roku jsme 
mezi třídnickými pracemi i aktivně od-
počívali. Např. třída 7. A se zúčastnila 
dvou velmi zajímavých exkurzí v rámci 
naší obce. Ve středu 26. 6. jsme si udě-
lali procházku na hráz vodní nádrže 
Těrlicko, kde nás s úsměvem přivíta-

la hrázná p. Ševčíková a předala nám 
spoustu zajímavých informací o historii, 
technických parametrech i kuriozitách 
této přehrady. Na břehu nádrže se nám 
vyprávění dobře poslouchalo a líbilo.

Následující den, ve čtvrtek 27. 6., jsme 
absolvovali další zajímavou exkurzi. Na-
vštívili jsme výrobnu ultralehkých leta-
del. Měli jsme komentovanou prohlídku 
celého areálu firmy, kde jsme měli mož-
nost sledovat výstavbu letounů od samé-
ho počátku, výrobu jednotlivých dílů, až 
po sestavení samotného letadla. Byl to 
pro nás nevšední zážitek, který by málo-
kdo očekával v Albrechticích.

Moc jsme si obě akce užili a za to 
bych ráda touto cestou poděkovala dvě-
ma ochotným maminkám z mé třídy, 
Táně Ševčíkové a Markétě Feberové, 
za zprostředkování a organizaci obou 
exkurzí.

...a teď už hurá do nového školního 
roku! Doufejme, že nám přinese spous-
tu dalších nevšedních zážitků jako ten 
loňský.

PAVLÍNA CHARVÁTOVÁ
za Žákovskou radu a třídu 7. A

Závěr školního roku na základní škole...
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Doba se trochu změnila a není vše, 
co bývalo. To všichni dobře víme. Ač 
jsme stále neskončili se sběrem papíru,  
v loňském roce náš výdělek nebyl takový 
,abychom pro děti připravili za odměnu 
nějaký atraktivní výlet. V letošním roce 
to přece jen bylo lepší, nicméně i tak 
jsme ke splnění našeho snu poprosili  
o finanční příspěvek albrechtický obec-
ní úřad. A jelikož tomu není cizí přispět 
na dobrou věc hlavně dětem, letos jsme 
uspořádat zajímavou výpravu mohli. 
Tentokrát to byla ryze turistická záleži-
tost. A ne ledasjaká! Vypravili jsme se až 
do Vysokých Tater. Zde mělo možnost 
vyjet 46 sběračů. Protože však v posled-
ních dnech před odjezdem spoustu dě-
tí trápily zdravotní problémy, nakonec 
jich vyjelo 42. 

Cílem bylo dojet na Štrbské pleso  
a odtud se vypravit k plesu Popradské-
mu. Cestu, která byla typická pro zdejší 
krajinu, tedy plná obrovských kamenů 
a balvanů, všichni nadšenci počínaje 
těmi nejmladšími prvňáčky zvládali po 
zelené turistické značce bravurně. Po 
malém odpočinku a osvěžení se celá 
skupina vypravila nazpět ke Štrbské-
mu plesu, tentokrát po „zelené“.  Být  

v okolí  Štrbského plesa a nepodívat se 
ke skokanským můstkům jsme si ne-
mohli dovolit. Pak jsme nabrali směr 
přímo k nejznámějšímu plesu a v jeho 
blízkosti si nakoupili také suvenýry.

Celou dobu nám přálo počasí, proto 
v  permanenci bylo letní oblečení. Ani 
trochu delší cesta autobusem nebyla pro 
nikoho nudná. Cestou se plnily kvízy  
a úkoly, za které děti dostávaly ceny. 

V neposlední řadě je třeba vyzdvih-
nout, že jsme se v letošním školním roce 

nakonec umístili v rámci Severomorav-
ského kraje na krásném 4. místě. A kdo 
byli za poslední dvě léta těmi nejlepšími 
sběrači na naší škole? Tady je výsledek:
1. Vít Wojkowski........................  1761 kg
2. Hana Recmanová......................829 kg
3. Barbara Feberová......................652 kg
4. Lucie Wawrzaczová..................644 kg
5. Nelly Šenkeříková.....................603 kg

INGRID DEMELOVÁ, 
organizátorka sběrových akcí

Výlet za sběr po dvou letech

Každoročně jsou pro havířovské základ-
ní školy a okolní obce pořádány v tzv. 
Školní lize sportovní akce, ve kterých 
soupeří družstva v různých sportovních 
odvětvích. Mezi sportovní odvětví, kte-
ré každoročně pořádá společně Rugby 
Club Havířov se střediskem volného 
času Asterix, patří i bezkontaktní ragby, 
tzv. Tag ragby.

Tento rok se turnaj v Tag ragby konal 
v úterý 28. května 2024 na ragbyovém 
hřišti RC Havířov a turnaje se tento-
krát zúčastnilo pouze pět škol. Turnaj byl 
určen pro dvě věkové kategorie – Benja-
min pro žáky 6. a 7. tříd a Junior pro žáky 
8. a 9. tříd. Družstva jsou smíšená, hrají 

v nich chlapci a děvčata. Pro tento turnaj 
jsme sestavili družstva ze starších hrá-
čů a hráček kroužku tak, aby mohl hrát 
v kategorii Benjamin i Junior. Družstvo 
Benjamin ZŠ Albrechtice obsadilo v tom-
to turnaji 2. místo, když nestačilo pouze 
na družstvo ZŠ Gorkého. ZŠ Albrechtice 
reprezentovali tito žáci: Isabela Martín-
ková, Jonáš Hanzel, Jakub Tylšar, Lukáš 
Kunčický (všichni 7. třída), Jakub Jan Ma-
rek (6. třída) a Vojtěch Tylšar (5.třída).

Družstvo Junior ZŠ Albrechtice ob-
sadilo v tomto turnaji 3. místo za ví-
tězným družstvem ZŠ M. Kudeříkové  
a družstvem ZŠ Žákovská, které skonči-
lo druhé. ZŠ Albrechtice reprezentovali 
tito žáci: Mikuláš Daňhel, Matěj Križan, 
Samuel Poledník, Adam Mrajca, Petr 
Zuczek, Tomáš Brachaczek, David Ba-
rabosz (všichni žáci 8. třídy) a Victorie 
Pilátová (5. třída).

Obě družstva podala na tomto turnaji 
velmi dobré výkony a na této akci pro 
základní školy Havířova a okolí dobře 
reprezentovala ZŠ Albrechtice. Proto si 
myslím, že všichni hráči mohli být vede-
ním školy pochváleni za dobrou repre-
zentaci.  RADOMÍR KLODA

Školní liga základních škol v tag ragby

Družstvo Junior ze ZŠ Albrechtice, kte-
ré skončilo na třetím místě.

Utkání kategorie Benjamin mezi ZŠ Albrechtice (v modrém) a ZŠ Gorkého.
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Koniec roku szkolnego odbył się  
w naszym małym budynku  

w wielkim stylu i bardzo przyjemnej 
atmosferze. 7 czerwca pojechaliśmy na 
wycieczkę do Dream Park Ochaby (PL), 
gdzie na dzieci czekało mnóstwo wspa-
niałych atrakcji. 

W połowie czerwca odbył się trady-
cyjny Festyn szkolny, w tym roku pod 
tytułem IGRZYSKA OLIMPIJSKIE. By-
ło zagajenie, zapalanie znicza, występy 
dzieci-sportowców a pod koniec progra-
mu nawet medale. Atmosfera była do-
skonała i mamy nadzieję, że wszyscy się 
na naszej szkolnej olimpiadzie dobrze 
bawili. 

Ostatnia impreza, która pomysłowo 
zakończyła rok sokolny, to PUCHAR 
LATA, na który corocznie zaprasza nas 
zaprzyjaźniona polska szkoła z Cier-
licka. Drużyna naszych sportowców 
dzielnie walczyła, ale ważniejsze od wy-
granej są dla nas emocje przy zabawie  
z kolegami. 

Dziękujemy również rodzicom za 
mile spędzone popołudnie w ogródku 
szkolnym, które odbyło się w ramach 
ostatniej świetlicy w roku szkolnym 
2023/2024.  LUCKA RAJDUS

POLSKA SZKOŁA PODSTAWOWA
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ROK SZKOLNY 2024/2025 
W tym roku szkolnym do naszej szkoły 
będzie uczęszczać 33 uczniów. Przywi-
taliśmy  7 pierwszoklasistów, a do przed-
szkola jest zapisane 19 dzieci. Grono 
pedagogiczne rozrosło się o trzy nowe 
pracownice. Pod koniec roku szkolnego 
pożegnaliśmy uroczyście czterech piąta-
ków, którzy kontynuują naukę w klasie 
szóstej w szkole w Suchej Górnej oraz 
Czeskim Cieszynie. Życzymy naszym te-
gorocznym absolwentom dużo szczęścia 
i dobrych kolegów w nowych szkołach, 
a wszystkim uczniom i dzieciom wspa-
niałej szkolnej przygody. Wszystkim 
pracownikom szkoły i przedszkola życzę 
dużo zdrowia, energii, ciekawych pomy-
słów oraz pomyślnego szkolnego roku.

JOLANTA KOŽUSZNIK

Tegoroczne „Wakacje na Zaolziu“ 
przy PSP Olbrachcice przebiegały 

na temat PODRÓŻ CZASEM. W pierw-
szym dniu obozu dzieci zostały rozdzie-
lone do grupek i każda grupka miała za 
zadanie skonstruować maszynę czasu, 
która w poszczególnych dniach prze-
suwała nas do różnych epok. Zwiedzi-
liśmy następujące miejsca: Archeopark 
Podobora w Kocobędzu, okolice Krzy-
wego kościoła w Karwinie, Filipkę i Ol-
brachcice. Każdego dnia w planie były 
gry i zabawy, gdzie dzieci rozwijały swo-
je zdolności i umiejętności współpracy 
z innymi uczestnikami. Codziennie dla 
dzieci był przygotowany mały posiłek, 
którego sponzorem była nasza Macierz 
Szkolna oraz firma Semag.
MARYSIA KONESZ, prowadząca obóz

PRZEDSZKOLE WESOŁA BIEDRONKA

Nauczycielka Jolanta Polok pasuje absolwentów przedszkola na pierwszoklasistów.
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První konkrétní zmínky o včelaření v obci Albrechtice pochá-
zejí až z počátku 20. století. Z ústních podání se dochovalo, 
že před 1. světovou válkou se včelařilo na mnohých selských 
usedlostech, jako například u Zahraje, Filipce, Pavlase, Sze-
longa apod. Zájem o včelaření postupně narůstal. Včelaři  
z Albrechtic se nejdříve sdružovali ve „Spolku zahradnicko-
-včelařském“ v Českém Těšíně.

Z kronikářských záznamů je známo, že první včelařský 
spolek v Albrechticích vznikl v neděli 11.2.1934 a nesl název 
„Včelařský spolek pro Albrechtice a okolí“. Ustavující schůze 
proběhla za účasti 17 včelařů se 110 včelstvy. Byli to občané 
nejen z Albrechtic, ale také z části Dolního Těrlicka a Sto-
navy. Předsedou byl zvolen Pavel Santarius (horník), místo-
předsedou Emil Chlebik (propuštěný horník). Členem výboru 
byl mimo jiné také Alois Dvořák, řídící učitel školy, pozděj-
ší předseda spolku. Každý člen spolku měl možnost odebrat  
12 kg nezdaněného cukru na 1 včelstvo. Členský příspěvek činil  
20 Kč ročně, zápisné bylo stanoveno na 5 Kč.

V r. 1936 měl spolek již 50 členů. Cena za 1 kg včelího vosku 
v roce 1937 byla 24 Kč a cena za 1 kg medu 18 Kč. Průměrný 
výnos na včelstvo v témže roce bylo 3 kg.

V roce 1937 byl v obci založen také polský včelařský spolek, 
jehož předsedou byl Rudolf Molinek. Mezi českými a polský-
mi včelaři tehdy nebyly žádné rozpory. Za polské okupace 
Těšínska byl český spolek rozpuštěn a veškerou agendu pře-
vzal předseda polských včelařů Rudolf Molinek. V září 1939 
policejní strážmistr Bedřich Korsek rozpustil i polský spolek. 
Během 2. světové války včelařství v obci upadalo, cukr byl jen 
na lístky a nebyl volně k sehnání, tudíž byl problém se zakr-
mením včelstev na zimu.

 Včelařský spolek obnovil svou činnost po 2.sv. válce v září 
1945, předsedou byl zvolen Rudolf Molinek za účasti 60 vče-
lařů, kteří měli evidováno 100 včelstev. Včelaři ve spolku mě-
li některé výhody, jako levnější cukr na zazimování (5 kg na 
včelstvo), odborný včelařský časopis nebo bezplatné kontroly 
zdravotního stavu včelstev. Na druhé straně ovšem vyhláškou 
ministerstva výživy byl předpisován povinný odvod medu pro 
veřejné zásobování. V r. 1946 při přiznaném výnosu 0,5 kg 
medu ze včelstva byl povinný odvod 0,25 kg medu. Od  r. 1947 
byl povinný odvod v obci stanoven na 100 kg medu, což spo-
lek splnil. V roce 1950 byl členský příspěvek zvýšen na 74 Kčs. 
Místní včelaři měli odevzdat 1,5 kg medu z každého včelstva, 
což za obec činilo 195 kg medu. Bylo však odevzdáno pouze 
80 kg a neplniči byli nahlášeni místnímu a posléze okresnímu 
národnímu výboru. Neplničům byla předepsána daň na cukr. 
Výnosy uváděné v 50. letech se pravidelně pohybovaly kolem 
1 kg medu ze včelstva, přičemž minimálně polovinu z toho 
byly předepsané povinné dodávky medu do veřejného záso-
bování. V některých letech pro špatnou snůšku byl povinný 
odvod odpuštěn.

V r. 1954 byl zvolen do funkce předsedy spolku p. Augus-
tin Kornas, který pak vedl organizaci celých 31 let až do roku 
1985.

Od roku 1967 byl schválen příspěvek na zazimování 25 Kčs 
na jedno včelstvo namísto zlevněného cukru, 1 kg cukru stál  
v té době 7,30 Kčs. Na druhé straně ovšem každý včelař musel 
odevzdat tzv. kontingent (pevně stanovený odvod), a to z kaž-
dého včelstva 2 kg medu. To se mnohým včelařům nelíbilo,  
a proto z organizace vystupovali. Spolek měl 49 členů a evido-
val 144 včelstev. V 60. letech byl průměrný výnos ze včelstva 
prezentován více méně kolem 2 kg medu. 

Evidované výnosy se mírně zvedly v 70. letech, někdy až na 
5 kg ze včelstva, i nadále existovaly povinné odvody, které či-
nily z obce kolem 100 kg medu ročně. 

V 70. a 80. letech minulého století si mnozí naši včelaři za-
čali osvojovat moderní metody včelaření, jako například vý-
měny matek, častou obnovu včelích plástů apod. Průkopníky 
mobilního včelaření se stali Gustav Bromek i sám bývalý před-
seda Viktor Cielecki, který vedl organizaci od r. 1985 více jak 
20 let. V té době platily některé zemědělské statky příspěvek 
za přísun kočovného včelstva 80,- Kčs. Včelstva se přisuno-
vala za řepkou, mákem, bobem nebo jetelem. Kočování bylo 
prakticky zrušeno počátkem 90. let, kdy byly jednak zrušeny 
příspěvky od zemědělců a také z důvodu včelích nemocí byla 
vyhlašována ochranná pásma se zákazem přesunu včelstev. 
V tomto období se nadále musely povinně odvádět dodávky 
medu. Včelaři se báli zveřejňovat své výsledky, a proto výnosy 
medu přiznávali velmi nízké. Nicméně ke konci 80. let se dle 
záznamu z kroniky významně zvedly výnosy medu v rozmezí 
5 až 10 kg na včelstvo.

 Jako v celé republice, ani naší obci se nevyhnuly nemoci 
včel. První zjištění roztoče Varroa Jacobsoni bylo zaznamená-
no v r. 1987. Výskyt roztoče je velmi významným a limitujícím 
faktorem včelaření, bez každoročních léčebných opatření by 
totiž došlo k plošným úhynům. Po roce 1990 byla zavedena 

Z historie včelaření v Albrechticích

Česlav Valošek, předseda ZO ČSV Albrechtice na včelnici.
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celostátně povinnost každoročního léčení varroázy. V posled-
ních letech se na cizopasné roztoče nabalují ještě virové ná-
kazy, které stavy včelstev totálně decimují, příkladem v letech 
2015, 2019 a 2020 přes zimu uhynulo v obci až 50 % včelstev.

V r. 1990 byly zrušeny povinné dodávky medu. Do roku 
1990 byla prodejní cena 1 kg medu dlouho stabilní a stejná 
jako výkupní a to 35 Kčs. To se ale s nástupem volného trhu 
změnilo v tom smyslu, že prodejní ceny medu v průběhu 90. 
let se postupně zvýšily od 50,- Kč až na 100,- Kč v roce 2000, 
výkupní ceny naopak klesly, u řepkového medu i na méně jak 
20,-Kč za 1 kg. V současné době se prodává med od včelaře  
v rozmezí 190 až 220,- Kč za 1 kg. 

Medné výnosy jsou různé v závislosti zejména na průbě-
hu počasí a zavčelení lokality. V důsledku přijetí moderních 
metod včelaření, dlouhodobého šlechtění včely na mírnost, 
rychlý jarní rozvoj a vysoký výnos, využití velkoprostorových 
nástavkových úlů a pravděpodobně i tím, že dnes již včelaři 
nemusí výnosy zakrývat kvůli povinným odvodům, průměrné 
výnosy se pohybují mezi 15 až 35 kg z jednoho včelstva. Ve 
výjimečných letech, jako byl například rok 1993, 2003, 2007 
nebo 2013 i přes 40 nebo 50 kg na 1 včelstvo. A letošní rok 
patřil z hlediska výnosu medu k nejlepším v historii včelaření 
v obci.

Medné výnosy odvisí od kvality včelstev, samozřejmě od po-
časí během snůšky, ale také od existence medonosných rost-
lin v dosahu doletu včel. Na území obce Albrechtice o rozloze 
1269 ha je dle evidence pozemků přes 300 ha lesa, a navíc 
na severní hranici je Loucký les, což je největší souvislý lesní 
porost v okrese Karviná. Dále na našem území je 700 ha země-
dělské půdy a 75 ha zahrad. A v tomto směru nám včelařům 
zajišťuje jistotu pouze snůška z lesních porostů, vzrostlé zele-
ně podél vodních toků a veřejné zeleně v parcích a kolem cest 
(lípy, javory, akáty, vrby, jilmy). Na zemědělské půdě se dnes 
pěstují kultury, které snůšku včelám prakticky nezajistí vůbec 
(kukuřice, pšenice). A v poslední době dokonce ani řepka, kte-
rá je pravděpodobně geneticky upravena tak, že nektar produ-
kuje minimálně. Neštěstím pro krajinu je zalesňování původ-
ně zemědělských pozemků rychle rostoucími nepůvodními 
stromy (japonské topoly apod.). A co včelaře také významně 
trápí, je postupný úbytek medonosných stromů na zahrád-
kách. Ovocné stromy postupně ze zahrádek rychle mizí a jsou 
nahrazovány jehličnatými stromy, kvetoucí květiny byly vytla-
čeny krátce střiženým trávníkem, který má nejen z hlediska 
včelaření, ale i z biologického hlediska mizivý význam.

 Naši včelaři jsou ale aktivní i v tomto směru a organizují 
nové výsadby dřevin pro včely. V r. 2014 vysadili k 80. výročí 
spolku 80 stromů, v r. 2020 byla provedena výsadba stromo-
řadí ovocných dřevin (švestek a třešní podél ulice Pardubická  
a Vrbiny). Ve spolupráci s obcí byly vytipovány další lokality  
a provedeny výsadby dřevin pro včely. Aktivní je v tomto směru 
také Spolek přátel Albrechtic, kde je několik včelařů, a v minu-
losti provedli jednotlivé výsadby i výsadby stromořadí, kolem 
Nádražní ulice, na Pardubicích, na Pacalůvce i jinde. V letoš-
ním roce opět k výročí včelařského spolku budou vysazeny 
stromořadí třešní nad rančem Pohoda a nad ulicí Strmou. 

 Význam chovu včel není pouze v produkci medu, mateří 
kašičky, propolisu, pylu, vosku nebo včelího jedu. Tyto pro-
dukty tvoří pouze malou část činnosti včel. Hlavní význam 
včely v přírodě je jako opylovatel mnoha kulturních i planě 
rostoucích rostlin, často i výlučným. Je to činnost, jež se nedá 
nijak měřit ani finančně vyčíslit.

ZUZANA MACUROVÁ, kronikářka obce
ČESLAV VALOŠEK, předseda ZO ČSV Albrechtice
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V tom, že krajíc čerstvého chleba namazaný máslem a sla-
ďoučkým voňavým medem je opravdová pochoutka, mi dá 
za pravdu asi každý. Koneckonců, med mlsali už naši prapra-
pra…předkové ke konci doby kamenné, jak dokazuje malba 
v Pavoučí jeskyni nedaleko obce Bicorp u Valencie ve Španěl-
sku. Je dílem pravěkého člověka a její stáří se odhaduje na 15 
až 20 tisíc let. Znázorňuje postavu, vybírající med divokým 
včelám, které létají podrážděně kolem… 

Teprve postupem času se člověk naučil s včelami pracovat 
a cíleně získávat med a vosk pro svoji potřebu. Ze starého 
Egypta, asi z roku 1450 př. n. l., se dochovala kresba z Rekh-
mirovy hrobky, na které je vidět, jak dvě osoby odebírají med 
z hliněných úlů. Egyptské včelařství bylo velice vyspělé a 
sám řecký učenec Solón se vypravil na plavbu přes Egejské 
moře, aby tam načerpal nové zkušenosti v chovu včel, které 
potom využil při úpravách zemědělských zákonů v Řecku. 
Med byl dáván do hrobů faraónům a byl nalezen tři tisíce let 
starý zkrystalizovaný med, který byl stále jedlý. Na Blízkém 
východě se dodnes chovají včely v hliněných džbánech, stej-
ně jako před pěti tisíci lety. Také staří Římané chovali včely. 
Jak píše ve svých zprávách spisovatel Varro, měli Římané již 
před dvěma tisíci lety úly, které mohli zvětšovat či zmenšovat 
podle množství včel. Svoje včelstva ze slabších snůškových 
oblastí převáželi na lodích do krajů s bohatou květenou. Slav-
ný řecký učenec Aristoteles věnoval včelám a medu jeden ze 
svých spisů.

Med byl ve starověku velmi ceněn jako lék a používali jej 
už lékaři ve starém Sumeru (dnešní území Iráku), jak dokazu-
jí recepty s medem napsané klínovým písmem na hliněných 
tabulkách. V řeckém Epidauru je dodnes na dva tisíce let sta-
rém kameni napsán recept: “Nerozčilovat se – dodržovat klid 
– pít mléko s medem – pěstovat lehkou gymnastiku a diva-
dlo“. Moudrý to lékař, který již tehdy toto naordinoval...

Na našem území včelařili naši předkové již od příchodu 
velkých kmenů Bójů, Germánů a Slovanů. Zmiňuje se o tom 
zpráva řeckého historika Priskuse z roku 448 n. l. ve které se 
píše, že zdejší obyvatelstvo se živí prosem a medovinou. Z kon-
ce 9. století pocházejí zprávy arabských cestovatelů Ibn Rusta 
a Ibn Mahmuda Gordízího o chovu včel na Moravě za vlády 
knížete Svatopluka. Z roku 993 pochází zmínka v klášterních 
kronikách, že Břevnovskému klášteru se za vlády Boleslava II. 
přiznává desátek z těžby medu z přináležejících dvorů.V kro-
nice z roku 1025 se dokonce píše, že při požáru města Míšně 
chyběla voda a obyvatelé hasili medovinou... 

Včelařilo se v podstatě dvěma způsoby – lesní – brtníci (brť 
je dutina ve stromu čili přirozený domov včel) a domácí – včel-
níci – včelstva usazená v klátech (vydlabané kmeny) u příbyt-
ků. Brtnictví přitom převládalo. Svědčí o tom i vzácný nález 
zachovalé brtě z 1. století př. n. l. v korytě Odry v Polsku.

Ve středověku byli včelaři ve velké vážnosti. Jejich cechy a 
společenství se datují již od dob Karla Velikého. Včelaři mohli 
nosit zbraň, měli zvláštní práva a vlastní tzv. včelařský soud.

První zmínky o organizování včelařů se objevují již kolem 
roku 1600. V roce 1775 vydala Marie Terezie včelařský patent 
pro Moravu a vznikla první včelařská škola na Starém Brně. 
Josef II. podporoval výuku včelaření v kněžských seminářích 
a venkovští kněží tak často bývali uznávanými odborníky na 
chov včel. Roku 1872 byl ustanoven 1. celočeský včelařský 
spolek. Předsedou byl zvolen Jan hrabě Harrach. První česky 
psanou knihu o včelaření sepsal osvícenský farář z Hostivaře 
Josef Antonín Janiš, který žil v letech 1749 – 1821.

19. století bylo obdobím významných vynálezů, které usnad-
nily práci včelařům na včelnici i při sběru medu. Z nejvý-
znamnějších vědců lze připomenout například Jana Dzierzo-
ně, včelaře z Horního Slezska, nazývaného otcem moderního 
včelařství, který popsal v r. 1845 principy úlu z vyjímatelnými 
rámky. V r. 1852 Američan Lorenco Langstroth patentoval 
svůj úl s pohyblivými rámky. V r. 1858 Johannes Mehring 
zhotovil mezistěnu z vosku a v r. 1865 vymyslel Abbe Collin 
mateří mřížku. Výsledkem těchto objevů bylo sestrojení mo-
derního nástavkového úlu s plodištěm (prostor na chov včel) 
a medníkem (prostor na ukládání medu). Medomet vynalezl 
Franz von Hruschka v roce 1865. Před vynálezem medometu 
se med z plástů lisoval, nechával vykapat nebo vyžvýkával. 
Plásty pak většinou nešlo použít opakovaně, protože byly zni-
čené. S využitím medometu se to zásadně změnilo. 

Současné včelaření se rozdělilo na specializované profesio-
nální farmy, kde často rozhodujícím činitelem fungování je zisk. 
Na druhé straně je zájmové hobby včelaření, kde mimo získá-
vání medu je pro včelaře důležitý pobyt vedle těchto zajíma-
vých tvorů, radost z jejich užitečné činnosti při opylování květů 
a využití léčitelské funkce dalších produktů včelaření. Velkou 
úctu a lásku k těmto drobným tvorům vyjadřuje skutečnost, že 
zatímco jiná zvířata hynou, včely podle včelařů umírají.

Včelaření budoucnosti bude čelit mnoha výzvám, z nichž 
nejdůležitější se jeví rizika hromadných úhynů včelstev. To 
má příčinu mimo jiné v chemizaci zemědělství, znečištění 
životního prostředí průmyslem a dopravou a ve ztrátě biodi-
verzity naší přírody. To vše způsobuje masívní rozvoj včelích 
parazitů, kteří pak společně s virovými nákazami ohrožují 
chovy včel.

Jednou z odpovědí na tyto výzvy je městské včelaření, kdy 
ve městech se daří včelám lépe než v intenzivně zemědělsky 
využívané krajině. Rozsáhlé parky, zahrady, ale i zaplevelené 
a neudržované prostory různých brownfieldových lokalit nabí-
zejí včelám dostatek obživy i prostoru. Významným aspektem 
úspěšnosti včelaření je i hustota zavčelení, kde v mnoha regio-
nech je vysoká převčelenost. Do budoucna bude důležité zacho-
vání včely medonosné s nutností adaptace na nové podmínky. 
Vznikají trendy návratu chovu včel dle původních přírodních 
zákonitostí, to je v malých chovech, regeneračních úlech s mi-
nimálními zásahy včelaře do života včel a v místech bez pou-
žívání chemie v produkčním zemědělství. Snahou je najít ces-
tu k chovu včelstev, která budou lépe odolávat tlaku parazitů  
a virových onemocnění bez užití chemických prostředků.

ZUZANA MACUROVÁ, kronikářka obce
ČESLAV VALOŠEK, předseda ZO ČSV Albrechtice

Doba medová

Příprava před vytáčením medu: odvičkování medových plastů.
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Je mi 86 let. Jsem ze Zaolží, kde žiji. Jsem 
jeho patriot. Znepokojuje mně tenden-
ce potlačování historických faktů české 
části Těšínského Slezska. Mimo jiné i 
přejmenování jeho symbolu, více než 
1000 let starého názvu řeky Olzy na Olši. 
Dokonce píseň „Plyneš  Olzo“ je považo-
vána za jeho hymnu. Tendence přejme-
nování trvá od počátku minulého století 
a název „Olše“ byl oficiálně uveden do
praxe (tzv. standardizován) v době komu-
nistické diktatury. Tisíce  autochtonních  
obyvatelů (včetně jazykovědců) s tím ne-
souhlasí a do dneška ten název nepřijala, 
stále proti němu bojuje a název „Olza“ 
používá jak v hovorovém,  tak i písem-
ném projevu. I já jsem jeden z nich a pro-
to v I. pol. letošního roku jsem článkem 
v periodikách obcí a měst v povodí Olzy 
vyzval k úsilí pro návrat názvu “Olza“.  
Obrátil jsem se i na Českou matici slez-
skou, Kongres Poláků, KÚ Severomorav-
ského kraje,  Povodí Odry, Názvoslovnou 
komisi ČÚZK Ministerstva vnitra a pre-
zidenta republiky. Negativní stanovisko 
jsem obdržel jen od těch nejdůležitějších 
institucí a to Povodí Odry a Názvoslovné 
komise. Stručně jejich  hlavní negativní 
stanoviska (mými slovy):

1/ Český název „Olše“ začal být v úřed-
ních záležitostech postupně užíván po I.  
světové  válce a celé následné období je 
promítán do různých dokumentů, pro-
tokolů, nařízení, smluv vnitrostátních i 
mezinárodních apod. Následně (za ko-
munistů) byl standardizován (tj. úředně 
potvrzen). Návrat názvu „Olza“ by vy-
volal velmi velké problémy a pracnost a 
proto není přijatelný.

2/ Český název „Olše“ je součástí mno-
ha mezinárodních smluv s Polskem. Je-
ho změna by vyvolala velké problémy 
v kooperaci s jeho představiteli a proto  
není možná.                                                                                             

3/ Název „Olza“ je polský a proto v 
ČSR (ČR) byl změněn na „Olše“ a není 
možné jej vrátit zpět.

První a druhý důvod uznávám, ale při 
troše dobré vůle by se dal překonat. 
Třetí důvod je nesmysl, protože název 
„Olza“ není polský, ale předslovanský. 
Olše není překlad Olzy, tak jako „Labe 
a Elbe“a „Dunaj a Donau“. A „Odra“ zní 
stejně v Polsku i u nás, tak proč to nejde 
i u „Olzy“. A navíc vodní tok s názvem 
„Olza“  mají i v severní Italii (u vesnice 
Vittadone) a v severním Španělsku osa-

du „Olza“ a tam to je také polský název? 
Kancelář prezidenta ČR mi sice dává za 
pravdu (viz příloha k tomuto článku), 
nicméně akceptuje výše uvedená stano-
viska k nemožnosti legalizace původní-
ho názvu naší řeky Olzy. V průběhu mé, 
zatím marné, aktivity jsem zjistil další 
možné postupy jak nadále usilovat o ná-
vrat historického názvu řeky. Je to: 

– kolektivní iniciativa všech obcí  
a měst, kterými protéká řeka Olza 
(schválená všemi jejich zastupitelstvy) 

–  referendum v povodí Olzy (případ-
ně při parlamentních volbách v r. 2025). 
To však je nad síly a možnosti jednotliv-
ce (natož mně). Snad se najde nějaká 
instituce nebo kolektiv, který se toho 
ujme.                                                            

A závěrem tohoto článku se ptám 
oficiálně Názvoslovné komise ČÚZK
a neoficiálně jazykovědců a historiků, 
zda my, kteří jsme nepřijali standardi-
zovaný název „Olše“, můžeme ve veřej-
ných verbálních a písemných projevech  
v českém jazyce používat náš historický 
název „Olza“.

GAVLAS LADISLAV
ladislavgavlas@volny.cz

tel.: +420 723274783

Ještě k názvu řeky Olzy/Olše

 VÁŽENÝ PANE INŽENÝRE, 
Kancelář prezidenta republiky obdržela 
Váš email ze dne 14. května 2024, ve kte-
rém se obracíte na prezidenta republiky 
s prosbou o pomoc ve věci přejmenová-
ní řeky Olše na Olzu, jelikož jde o název 
původní a obyvatelé regionu Těšínska 
ho nikdy za vlastní nepřijali. 

Za důvěru, se kterou jste se na pre-
zidenta republiky obrátil, i Váš zájem  
o věci veřejné Vám děkuji. Pan prezident 
si váží důvěry, jíž do něj občané vkláda-
jí, a věřte, že jejich starosti a problémy 
mu nejsou lhostejné. 

Předně mi dovolte uvést, že rozumím 
důvodům, které Vás k oslovení hlavy 
státu vedly, i snaze o navrácení původ-
ního, po staletí existujícího pojmeno-
vání řece protékající krajem, v němž 
jste se narodil a dlouhodobě zde žije-

te. Vnímám rovněž křivdu, kterou Vy 
a mnoho obyvatel regionu pociťujete  
z vnuceného přejmenování řeky v době 
vlády Komunistické strany, kdy bohužel 
v podobných případech názory míst-
ních obyvatel ani odborné veřejnosti 
většinou respektovány nebyly. 

Na základě Vámi zaslaných materiálů 
a veřejných zdrojů jsem se seznámila  
s argumenty pro i proti přejmenování 
řeky Olše na Olzu. Přestože se stanovis-
ky Vašimi i stanovisky jazykovědců pro 
navrácení názvu Olza mohu souhlasit, 
domnívám se, že argumenty protistrany 
(zejména stanovisko Ministerstva vnitra 
z r. 2010) nelze přehlížet – především 
skutečnost, že řeka Olše vymezuje část 
státní hranice a změna smlouvy o vzá-
jemných vztazích ČR a Polska by byla 
realizovatelná velmi obtížně. 

Přestože obdivuji úsilí, s nímž za pře-
jmenování řeky Olše dlouhá léta bojuje-
te, jsem bohužel nucena Vám sdělit, že 
prezident republiky nemůže být v této 
věci přímo nápomocen. Ústava ČR mu 
nesvěřuje oprávnění nařizovat změny 
geografických pojmenování ani zasaho-
vat do rozhodování jiných oprávněných 
orgánů. Jestliže jste svůj podnět myslel 
výhradně jako prosbu o zahájení veřejné 
diskuse na téma řeky Olše, domnívám 
se, že vzhledem k existenci oficiálního
stanoviska MV ČR by nebylo vhodné, 
aby hlava státu argumenty ústředního 
orgánu státní správy zpochybňovala.

Věřím, že toto mé sdělení přijmete  
s pochopením na vědomí. Se srdečným 
pozdravem a přáním všeho dobrého 

DOMINIKA SVOBODOVÁ 
vedoucí Oddělení styku s veřejností

 ALBRECHT      CKÉ
LIS T Y co nás zajímá 15



Letošní ročník domácího turnaje jed-
notlivců vyšel na Den dětí. Shodou 

okolností se ve stejný termín konalo ta-
ké MČR trojic. Tato skutečnost (a také 
relativně blízký turnaj v Polsku) způso-
bila, že kapacita našeho turnaje nebyla 
naplněna do 2 minut od otevření přihla-
šování (což je běžná věc), ale naopak 
jsme se potýkali s nedostatkem hráčů. 
Nakonec se nás sešlo 24, což je přesně 
spodní hranice, aby se výsledky turnaje 
započítávaly do celostátního žebříčku.

Zatímco po nedalekém okolí řádily 
během dne průtrže mračen, pétanque 
v Albrechticích počasí přálo. Vypršelo 
se to hned ráno, kolem osmé vykouklo 
sluníčko a dlouho se drželo. Pak přišla 
větší přeháňka až na finále, asi ve čtyři.
Co se hry týče, bylo plno vyrovnaných 
zápasů, o výsledky 13:10 nebo ještě těs-
nější nebyla nouze. Nejmarkantnější to 
bylo asi ve čtvrtfinálových bojích, které
skončily: 13:12, 11:10, 12:13 a 13:6. Zá-
leželo zkrátka na každé kouli. Do závě-
rečné osmičky postoupilo hned 5 hráčů 
Albrechtic a stejně jako loni bojovali o 
stupně nejvyšší. Obhájce prvenství, Ja-
roslav Ševčík, tentokrát našel přemoži-
tele, ale až ve finále. Byl jím další domá-
cí hráč František Fajmon. Třetí příčku 
obsadil Marek Olšár (TOP Orlová).

NA KANÓN DO HRABYNĚ 
– JEDEM SKORO POVINNĚ
Cca hodinka cesty od Albrechtic se na-
lézá dějiště dalšího regionálu v termíno-
vé listině ČAPEK, tím se řadí mezi naše 
nejbližší turnaje. Pořadatelství se ujal 
slibně se rozvíjející klub PC Hrabyně. 
Byl to jejich první „čapkovský“ turnaj, 
tak jsme jim všichni drželi palce. Kvali-

ta turnaje byla přes třicet, počet tripletů 
čtrnáct, počet klubů dvanáct a hrála se 
čtyři kola švýcara s postupem do KO 8. 
PAK Albrechtice se v Hrabyni předsta-
vil s pěti borci, kteří hráli ve třech slože-
ných týmech, viz výsledky:
1.  SVOBODOVÁ LENKA, SKP Hranice 

VI-Valšovice 
JAKEŠ ZBYNĚK, SKP Hranice 
VI–Valšovice 
GRATCL JIŘÍ, SKP Hranice 
VI–Valšovice

2.  BREVČINSKÝ TOMÁŠ, TOP–Orlová 
PEŠTA PETR, PAK Albrechtice 
LICHOROBIECOVÁ BEATA, 
PAK Albrechtice 

3.  VALOŠKOVÁ SÁRA, PK Polouvsí 
VALÍK VÁCLAV, PAK Albrechtice 
ŽIAK RADOMÍR, PAK Albrechtice

Na to, že to byl pro hrabyňáky první čap-
kovský turnaj, vše bylo pěkně nachystá-
no, připraveno a turnaj pěkně odsejpal. 
Hřiště u Hrabyňky byla nelehká; počasí 
suprovní; snídaně a oběd velmi chutné a 
všeho dostatek; organizace a systém hry 
bez problémů; výsledek výborný. Orga-
nizátorům všechna čest. 

TURNAJE VE STAŘÍČI
Do Hrabyně (viz výše) nás nejelo více 
jenom pro to, že někteří z nás dali před-
nost turnaji ve Staříči, hraném ve stej-
ném termínu – 15.6. Ukázalo se to jako 

dobrá volba především pro dvojici Jan 
Bukovčík a Jaroslav Ševčík, kteří si do 
Albrechtic přivezli krom věcných cen,  
i putovní pohár pro vítěze.

Stejný kousek se ve Staříči povedl 
zhruba o měsíc později na tradičním 
nočním turnaji Kamilu Vajčovcovi a 
jeho spoluhráči Janu Csibreiovi (Sokol 
Staříč). Turnaj byl bohužel ovlivněn 
nekompromisní meteorogickou situací, 
kdy po základní části turnaje a po špe-
káčkové pauze začalo silně pršet. A pro-
tože pršet už nepřestalo, rozhodlo se, že 
výsledky po „švýcaru“ jsou konečné. To 
přineslo první místo výše uvedené dvo-
jici, která nepoznala v žádném zápase 
porážku.

ÚSPĚCHY JUNIORŮ
Juniorů v klubu nemáme moc, aktu-
álně jenom dva, přesto o sobě dávají 
svými výsledky vědět. Začátkem červ-
na jsme absolvovali pétanque víkend 
v Královohradeckém kraji, sobotu ve 
Stolíně (čtvrt Červeného Kostelce) a ne-
děli ve Vrchlabí. Počasí vyšlo tentokrát 
parádně a kromě skvělých dní plných 
pétanque jsme si „užili“ i první letošní 
spálení sluncem. Ve Stolíně byl turnaj 
trojic, kde jsme hráli ve složení Anna, 
Radovan a František Fajmonovi. Jelikož 
šlo o turnaj bez omezení věku, neměla 
naše sestava vysoké ambice, ale i tak se 
nám v základní části podařilo vyhrát 
dva zápasy. Na postup do KO to ovšem 
nestačilo.

Zásadnější úspěch se dostavil v nedě-
li ve Vrchlabí na Turnaji generací, což 
je turnaj dvojic ve složení: jeden junior 
(<18) a jeden dospělý (18+). Barvy Al-
brechtic tentokrát zastupovali Radovan 
a František Fajmonovi. Po těsném po-
stupu z vyrovnané skupiny jsme se v KO 
části nezalekli papírově silnějších sou-
peřů a sahali jsme dokonce po medaili. 
V semifinále jsme ale dostali stopku od
kamarádů Brandesových (PC Damní-
kov). Šlo o vyrovnaný zápas, ve kterém 
oni zvládli lépe koncovku. Boj o třetí 
místo také nebyl beznadějný, ale dopadl 
stejně. Výsledné pořadí:

1.  ALŽBĚTA NOVOTNÁ, 
JAKUB LUKEŠ, 1. KPK Vrchlabí

2.  MICHAEL a VALTER 
BRANDESOVI,  PC Damníkov

3.  LUBOŠ STRAKA, 
MÁRIA KRATOCHVÍLOVÁ 
1. KPK Vrchlabí

4.  RADOVAN a FRANTIŠEK 
FAJMONOVI, PAK Albrechtice

PÉTANQUE: Albrechtický

Hrabyně – 2. místo.

Staříčský pohár – 1. místo.
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Vzestupná tendence vygradovala na 
soustředění juniorů, v jehož závěru se 
pravidelně koná MČR juniorů. Tento-
krát se jednalo o společné soustředění 
Čechů a Slováků v obci Kočovce poblíž 
Nového Města nad Váhom, kde byli jak 
junioři, tak hráči kategorie espoir (18-
22 let). Závěrečné turnaje měly samo-
zřejmě jednotlivé kategorie zvlášť, ju-
nioři byli navíc rozděleni na děti (<13)   
a „náctileté“ (13-17). Z pohledu Albrech-
tic je nejvíce zajímavá ta nejmladší kate-
gorie, do které spadají oba naši junioři. 
Nehráli ovšem spolu, Radovan již mi-

nulý rok vytvořil nerozlučnou dvojici s 
Michelem Brandesem (PC Damníkov), 
Anička tentokrát hrála s nejmladším 
účastníkem soustředění Jindrou Kau-
cou ml. Michael a Radovan obhájili 
přesvědčivou hrou prvenství z minulé-
ho roku, čímž si prodloužili „pronájem“ 
velkého putovního poháru.

Za PAK Albrechtice zdraví
STANISLAV LICHOROBIEC, 

FRANTIŠEK FAJMON

Putování za 
dobrodružstvím s... 

JANEM HVÍZDALEM
Už jste slyšeli o Janu Hvízdalovi? Je 
to profesionální průvodce, cestovatel, 
musher a fotograf,  který sídlí na Špic-
berkách. Jak se dočteme na jeho webu 
https://janhvizdalphotography.com/, 
před lety, ve snaze najít klid od uspěcha-
ného světa, opustil kancelář a vyrazil do 
světa. Při svých cestách si dokázal, že se 
uživí kdekoliv na světě. V poslední době 
žil několik let v dodávce nebo chatě bez 
tekoucí vody a to, co dostal nazpět, byly 
zážitky na celý život. 

Špicberky, kde tráví poslední 3 roky, 
mu přinesly úplně nový pohled na věc. 
Divoká příroda je všeobjímající a lidé se 
s ní musí naučit žít a hlavně ji respekto-
vat. Zároveň je tu člověk silně ovlivněn 
střídáním polárního dne a noci. Místa, 
kde žil předtím, jako Nový Zéland a Ka-
nada, mu učarovaly. Arktida a Špicber-
ky jsou ale něco jiného.

Pracovat celý rok se smečkou tažných 
psů, vidět střídání tmy a světla, jednotli-
vých ročních období nebo potkat lední-
ho medvěda v jeho přirozeném prostředí 
jsou zážitky, které utvářejí každodenní 
život Jana Hvízdala a dokáže o nich pou-
tavě vyprávět. I my máme možnost si je-
ho vyprávění poslechnout. 

Přijďte na besedu s Janem Hvízdalem 
dne 29.9.2024 od 17 hodin do PZKO.

Za SPA HELENA MARKOVÁ

placená inzerce

kahan pro domácí

[MČR: kat. 12 – 1. místo.  
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SDH Albrechtice

Letos máme za sebou již 2. domácí soutěž – 60m s překážkami. 
S organizací nám pomohli i rodiče našich mladých hasičů. Zú-
častnilo se 44 závodníků ve 2 kategoriích – mladší a starší žáci.

Ve dnech 5–7.7. se uskutečnilo příměstské soustředění pro 
přípravku. Děti měly pestrý program: zábavu, výlety, hry...,  
ale především pilně trénovaly na nadcházející soutěže.

5.–10.8. se konalo soustředění pro mladší, starší a dorost. 
Program byl znovu pestrý: tréninky, vodní atrakce, vodní ly-
žování na Těrlické přehradě a projížďka ve člunu Vodní zá-
chranné služby Těrlicko. Členové z naší výjezdové jednotky 
pro děti připravili slaňování ve věži – sebezáchrana a násled-
ně je čekal polygon, kde si děti mohly vyzkoušet orientaci v 
absolutní tmě.

Děkujeme obci Albrechtice 
za poskytnutí finančního daru,
díky kterému jsme mohli dě-
tem zakoupit nové dresy. Mo-
tiv dresu jsme vybrali tak, aby 
nás co nejlépe charakterizoval.

Letos naše jednotka vyjela k 
technické pomoci na odstraně-
ní stromů do Českého Těšína a 
taktéž k požáru Obchodní Aka-
demie.

Členové výjezdové jednot-
ky se zúčastnili stáže na HZS 
v Karviné a v Českém Těšíně. 
Pravidelně jezdí na školení, 
kde vykonávají jak písemné 
tak i fyzické zkoušky. 

JSDH se pravidelně stará o 
údržbu cisterny a její vybavení 
potřebné k výjezdu.

 Za SDH 
NELA STRUHALOVÁ
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POHŘEBNÍ SLUŽBA 
MARIE MEJSTŘÍKOVÁ

NONSTOP  
596 811 231, 725 108 646, 602 544 149
Převozy zesnulých nepřetržitě, sjednání pohřbu včetně víkendu a svátku

Taxi ke sjednání pohřbu pro Havířov a okolí ZDARMA

Havířov-Město, Na nábřeží 61, www.pohrebnisluzba-mejstrikova.cz

NAŠE DLOUHOLETÉ ZKUŠENOSTI  
NÁS ZAVAZUJÍ POMOCI VÁM V NEJTĚŽŠÍCH CHVÍLÍCH.

POHŘEBNÍ SLUŽBA ARON
Havířov-Město, 
ul. Národní třída 1541/14a

DRŽITEL ZNAKU KVALITY
nepřetržitý provoz

tel. 737 238 105, 737 238 106, 596 815 131

www. pohrebnisluzbahavirov.cz

již 30 let poskytujeme pohřební a hřbitovní služby 
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